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ABSTRACT: Energy is a crucial driving factor in today's world and plays major role in 

economic growth and industrialization. Therefore, there is a great need to explore the 

renewable energy sources and to develop the renewable energy based technologies. 

Solar energy is the one of most abundant renewable energy source. The most potential 

applications of solar energy are drying of agriculture product and heating building. The 

simplest and the most efficient way to utilize solar energy is by using solar collectors 

because of their simplicity, cheap and most widely used. Therefore the aim of this work 

is to study the thermal performance of four configurations of absorber plates of solar air 

collectors to enhance their performance under three values of air mass flow rates 

(0.0199, 0.047 and 0.120kg/s) for each type of collector and fabricate an efficient and 

cheap solar air collector from recyclable aluminum cans. 

The results revealed that: 

1- The maximum thermal efficiency reached at mass flow rate 0.047kg/s for an solar air 

collector with an absorber plate made of recyclable aluminum cans ) type-I). 

2- The highest thermal efficiency was recorded for the solar air collector made of one 

layer of aluminum cans, whereas the lowest efficiency was obtained for the solar air 

collector without cans flat plate (type-IV).  

3- The thermal efficiency of the solar air collectors depends principally on the solar 

radiation, surface geometry of the collectors and air mass flow rate. 
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 طلائها بمواد تظميؿقييـ أداء الصوب الزراعية عند ت عنواف الرسالة:
 منار ماهر السباعي هلاؿ  اسـ الباحػث :

 ماجستير فى العموـ الزراعية  الدرجة العممية:

 الهندسة الزراعية القسـ العممى :

 81/3/0202تاريخ موافقة مجمس الكمية : 
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية أستاذ الهندسة الزراعية المتفرغ، محمود عمي محمد د..أ لجنة الإشراؼ:
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،المساعد الهندسة الزراعيةأحمػػػػػػد توفيػػػػؽ حسيػػػف طػػػػه   أستاذ  .د  

 الممخص العربى
لذلؾ هناؾ حاجة كبيرة صناعي. عالـ وتمعب دورًا رئيسيًا في النمو الاقتصادي والالمًا في هاتعد الطاقة عاملًا 

. الطاقة الشمسية أكثر مصادر الطاقة الطاقة المتجددة وتطوير التقنيات القائمة عمى الطاقة المتجددةلاستكشاؼ مصادر 
ومف أكثر التطبيقات المعروفة التي تعمؿ بالطاقة الشمسية هي تدفئة المباني وتجفيؼ المحاصيؿ الزراعية .المتجددة وفرة

طريؽ استخداـ المجمعات الشمسية بسبب بساطتها وقمة  وأبسط الطرؽ وأكثرها كفاءة لاستخداـ الطاقة الشمسية عف
التكمفة والأكثر انتشارا لذلؾ الهدؼ مف هذا العمؿ هو دراسة الأداء الحراري لأربع تصميمات مف الأسطح الماصة لممجمعات 

فؽ الهواء الشمسية لتحسيف أداء المجمع الشمسي التقميدي الذي يعمؿ بالهواء باستخداـ ثلاث مستويات مف معدلات تد
ث( لكؿ نوع والعمؿ عمي وجود مجمع شمسي يعمؿ بكفاءة ومصنوع /كجـ2.802ث , /كجـ2,240ث, /كجـ2,2822)

 مف مواد رخيصة الثمف.
 -النتائج أظهرت أف: 

عمب ث وهي قيمة مرضية لمجمع شمسي مصنوع مف /كجـ2.240أعمي قيمة لمكفاءة الحرارية عند معدؿ تدفؽ  -1
 .الالمونيوـ

( بينما اقؿ عمب الالمونيوـ)ذات طبقة واحدة مف  الأوؿعمي قيمة لمكفاءة تـ الحصوؿ عميها مف المجمع الشمسي أ -2
 .(الأممسعميها بواسطة المجمع الشمسي الرابع )ذات السطح  ؿقيمة تـ الحصو

مع الشمسي وجد أف كفاءة المجمعات الشمسية تعتمد بشكؿ كبير عمى الإشعاع الشمسي وشكؿ السطح الماص لممج -3
 ومعدؿ تدفؽ الهواء.

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 


